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سرمقاله

اصلاح طلبان و آرا خاکستری 
ادامه ز صفحه یک

آرای  صاحبان  و  مردم  های  توده  اصولا 
سری  یک  با  تا  نیستند  جماعتی   خاکستری 
توجیهات به راحتی نظر خودشان را عوض کنند 
و  سریعا تغییر جهت دهند آنچه که در فکر و 
ذهن مردم عادی وارد شود خارج کردن آن به 

زمان و اقناع نیاز دارد.
به نظر می رسد اصلاح طلبان در سال های 
اخیر اشتباهی مرتک شدند که از قشر خاکستری 
،  قاطعانه  می خواستند در انتخابات شرکت 
نکنند و اکنون که توصیه می کنند شرکت کنند  
در گوشه و کنار سیوال هایی شنیده می شود 
مبنی بر این که ،  کدام توصیه اصلاح طلبان را 
باید قبول کرد ؟ شرکت در این شرایط اقتصادی 

؟ یا شرکت نکردن ؟ 
قانع کردن این بخش از جامعه که تا چند ماه 
قبل به آن ها گفته شده بود رای ندهید و اکنون 
توصیه می شود رای بدهید و آوردن آن ها  به 

پای صندوق رای کار مشکلی است  .
عرصه  وارد  جدی  بطور  طلبان  اصلاح  اگر 
انتخابات نشوند و بخواهند سیاسی کاری کنند  
احتمال رای نیاوردن پزشکیان زیاد است شاید 
یکی از دلایلی که حاکمیت ،  پزشکیان را مورد 
تایید قرار داد به این خاطر است که ،  در وزن 
، وزن اصلاح طلبان در  تیر  کشی روز هشتم 
آرای مردم مشخص شود و در صورت  ترازوی 
رای نیاوردن پزشکیان ، مخالفان  مدعی شوند  

اطلاح طلبان وزنی نیستند .

خبر

اخبار

قاضی زاده هاشمی:
نماینده گفتمان دولت شهید رئیسی 

هستم
انتخابات  کاندیدای   ، هاشمی  زاده  قاضی 
چهاردهمین دوره ریاست جمهوری گفت: . ابتدا 
در  نامزد  عنوان  به  مخبر  آقای  تا  کردیم  تلاش 
انتخابات حضور پیدا کنند. اما نیامدند؛ بنابراین 
نگران شدم تا نماینده ای از دولت در انتخابات نماند 

و خواستم تا نماینده گفتمان ایشان باشم.
به گزارش ایسنا، امیرحسین قاضی زاده هاشمی 
شنبه ۲۶ خرداد ۱۴۰۳  با حضور درنشست خبری 
در خبرگزاری فارس اظهار کرد: انتخابات ۱۴۰۳ به 
شکل ناگهانی و با شهادت آیت الله رئیسی رخ داد. 
فضای این انتخابات به دلیل رخداد سریع، فرصت 
گفت وگو و پاسخگویی به شبهات را کمتر کرده است. 
در نبود احزاب برای معرفی افراد شایسته و اصلح، 
امواج سیاسی و دو قطبی  سازی ها منجر به انتخاب 
نبود،  یک شخص  رئیسی  شهید  می شود.   افراد 
بلکه یک شخصیت و یک رئیس جمهور تراز بود. 
رییس جمهور باید ساختار فکری جمهوری اسلامی 
را بپذیرد و مکتبی باشد. همچنین رییس جمهور 
تمامی  در  روشن  برنامه  و  دکترین  باید  منتخب 
موضوعات مهم کشور داشته باشد.  تجربه رییس 
 ۲۰ بنده  بود.  خواهد  اهمیت  حائز  نیز  جمهور 
سال سابقه مدیریت در کشور داشته ام. سلامت 
اقتصادی و خانواده رییس جمهور منتخب نیز بسیار 
مهم است. وی با بیان این که »دست انقلاب پر 
کم  انتخابات  در  اهمیت  حائز  و چهره های  است 
اصلح  فرد  انتخاب  برای  تلاش  افزود»:   نیست« 
باید در اولیت مردم و رسانه ها باشد. تلاش کردم 
تا کمک به مردم را تبیین کنم. از دعواهای بی دلیل 
انتخابات قبل جلوگیری کردم  و بی  خلاقی ها در 
و این موضوع در این انتخابات یک گفتمان شده 
است. وی افزود: شهید رئیسی بعد از شهید رجایی 
حکمرانی  نظام  در  مسیری  تغییر  یک  توانست 
کشور ایجاد کند. لازم است تا آرمان ها و برنامه های 
ایشان ادامه پیدا کند. برنامه تحول دولت سیزدهم 
تولید شده، به رهبر انقلاب عرضه شده و ایشان 
این برنامه را تایید کرده اند. از تک تک افراد کابینه 
دولت حمایت نمی کنم اما از کلیت دولت سیزدهم 
را  ایشان  رئیسی  شهید  شخصیت  می کنم.  دفاع 
ممتاز کرده است. مسئله شهید رئیسی حل مسائل 
مردم بود. ایشان به من بارها گفتند مدیران خوب 
را از جناح ها جدا کنیم و مدیران خوب را همچنان 
دوره  چهاردهمین  انتخابات  کاندیدای  داریم.  نگه 
ریاست جمهوری اظهار کرد: فکر نمی کردم مجدد 
در انتخابات کاندید ریاست جمهوری شوم و فکر 
می کردم تا هشت سال در خدمت شهید رئیسی 
از  برخی  ایشان،  شهادت  از  بعد  بود.  خواهیم 
انتخابات دعوت  برای حضور در  بنده  از  دوستان 
کردند. البته برخی از دوستان نیز از بنده خواستند 
تا کاندیدا نشوم. چرا که بنده را نخبه می دانستند 
و من را اهل دعواهای سیاسی نمی دانستند. ابتدا 
در  نامزد  عنوان  به  مخبر  آقای  تا  کردیم  تلاش 
بنابراین  نیامدند.  اما  کنند.  پیدا  انتخابات حضور 
نگران شدم تا نماینده ای از دولت در انتخابات نماند 

و خواستم تا نماینده گفتمان ایشان باشم.

قالیباف: 
ایران یک بازیگر اصلی در صحنه 

منطقه ای و بین المللی است
ریاست  انتخابات  دوره  چهاردهمین  کاندیدای 
جمهوری با بیان اینکه ایران یک بازیگر اصلی در 
صحنه منطقه و بین المللی است، گفت: امروز 
ایران سربلند از  افتخار بیان کرد که  با  می توان 
رویکرد حفظ بقا عبور کرده و به بلوغ رسیده که 
می توان در گام دوم انقلاب اسلامی حرکت را به 
سمت پیشرفت و در حقیقت از پایایی به سمت 

پویایی برد.
به گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف شنبه - ۲۶ 
خرداد ۱۴۰۲ - در برنامه »با مردم« با گرامیداشت 
یاد و خاطره شهدا و امام شهدا گفت: تاریخ چند 
عزیز  ایران  ما،  بزرگ  و  پهناور  کشور  ساله  هزار 
همراه با مبارزات و سختی ها و فرودها بوده و امروز 
کشوری آزاد مستقل و آباد هستیم. این تلاش ها 
بوی  و  رنگ  اسلامی  انقلاب  ساله  دوران ۴۵  در 

دیگری به خود گرفته است.

پورمحمدی: 
هیچ مسئولی نمی تواند به 

آزموده های جهان بی تفاوت باشد
کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری گفت: کسی 
که در ایران مسئولیت دارد، نمی تواند کتابخوان 

نباشد و به آزموده های  جهان بی توجه  باشد.
المسلمین  و  الاسلام  ایسنا، حجت  گزارش  به 
مصطفی پورمحمدی با انتشار ویدیوئی، اظهار کرد: 
بر اساس مطالعه، شکوه و عظمت ایران باستان 
کوروش   بزرگی  درباره  کرده ام.  احساس  خوب  را 
ندارم .  تردید  ایران  تمدنی  به حوزه  او  و خدمات 
علامه طباطبایی و آیت الله مکارم شیرازی معتقدند 
ذوالقرنین همان کوروش است. وی افزود: ایران 
باستان را بخشی از هویت ایرانیان می دانم، هویتی 
که البته با ظهور اسلام به اوج و جلال خود رسید. 
بودن  طلبه  اینکه  بیان  با  همچنین  پورمحمدی 
اظهار  نیست،  امروز  از جهان  معنای جدایی  به 
کرد: کسی که در ایران مسئولیت دارد، نمی تواند 
کتابخوان نباشد و به آزموده های  جهان بی توجه  

باشد.

زاکانی: 
برجام محصول اراده نظام نبود

ریاست  انتخابات  دوره  چهاردهمین  نامزد  یک 
جمهوری گفت: سیاست خارجی ایده محور مبتنی 

بر منزلت طلبانه را در دستور کار دارم.
به گزارش ایسنا، علیرضا زاکانی شنبه - ۲۶ خرداد 
»میزگرد  تلویزیونی  برنامه  در  حضور  با   -  ۱۴۰۳
سیاسی« در بیان دیدگاه هایش در حوزه سیاست 
خارجی کشور، گفت: سیاست خارجی ایده محور 

مبتنی بر منزلت طلبانه را در دستور کار دارم.
وی ادامه داد: سیاست خارجی به واسطه اینکه 
انقلاب اسلامی پیام جدیدی را برای جهان داشت 
و می توان آثارش را در جهان مشاهده کرد، برای 
و  اسلامی  ایرانی  فرهنگ  چون  دارد؛  اهمیت  ما 
دارای  آسیا  غرب  در  ایران  جغرافیایی  موقعیت 
اهمیت است. به همین دلیل باید سیاست خارجی 

را در صدر اولویت برنامه های کشور داشت.
زاکانی گفت: سلیمانی، رئیسی و امیرعبدالهیان 

مردان دیپلماسی بودند.
حوزه  در  آمریکا  سیاست های  به  اشاره  با  وی 
خاورمیانه به خصوص برای نظم نوین و خاورمیانه 
بزرگ، گفت: بعد از عملیات وعده صادق اعتبار 
مضاعفی برای ایران و محور مقاومت ایجاد شده 
است. این مسئله اهمیت کار را برای ما بیشتر کرده 

است. باید در این حوزه کنشگر فعال شویم.
بیان  انتخابات ریاست جمهوری  این کاندیدای 
کرد: در شرایط جدید جهانی جایگاه ممتازی باید 
برای خودمان تعریف کنیم. اولویت اول بنده در 
و  انسانی  کرامت  ارتقای  خارجی  سیاست  حوزه 
سعادت بشری است. توانمندی های اختصاصی مان 
که مکتب امام و راهبری مقام معظم رهبری است 

را برای خودمان در نظر گرفته ایم.
زاکانی اظهار کرد: موقعیت جغرافیایی ایران در 
غرب آسیا باید به عنوان توانمندی ویژه کشور مبنا 
قرار گیرد. کریدور شمال و جنوب نیز در این مسیر 
اهمیت زیادی دارد. باید از این کریدور در جهت 

منافع همه کشورهای منطقه استفاده کرد.
وی گفت: ارتباط همسایگی و عمق بخشی محور 
و  ملت ها  با  فرهنگی  پیوستگی  ایجاد  مقاومت، 
ایجاد پیوستگی با همه دولت های همسایه حتی با 
عربستان جزو برنامه هایم در حوزه سیاست خارجی 
است. در این زمینه ها می توان پیمان های دفاعی 
و امنیتی با همسایگان بست. ایران می تواند محور 
نقش آفرین در منطقه قفقاز، یمن، لبنان و عراق 

باشد.

خامنه ای  الله  آیت  حضرت  ایسنا،  گزارش  به 
ظهر دیروز در دیدار صمیمانه با جمعی از جوانان 
مدال آور در المپیادهای دانش آموزی و دانشجوییِ 
داخلی و جهانی،  جوانان نخبه را مایه »امیدواری 
فراوان،  عمیق و حقیقی« خواندند و گفتند: کشور 
به یک خیزش علمی نیاز دارد و نخبگان جوان عامل 

اصلی تأمین این نیاز ملی هستند.
حضرت آیت الله خامنه ای، دیدار با جوانان برجسته 
و آماده به کار را شادی آور و خرسندکننده دانستند 
و افزودند: برخلاف برخی مسئولان دهه های اخیر،  
به جوانان و انگیزه جوانی اعتقاد کامل دارم و شما را 
ثروت عظیمی می دانم که ارزش آن بسیار بیشتر از 

مدال های افتخارآفرین شماست.
ایشان، توانایی تغییر در کشور و حتی در تاریخ و 
ایجاد فضایی صد در صد مطلوب را ظرفیت بسیار 
عامل  افزودند:  و  برشمردند  جوان  نخبگان  مهم 
به  بلکه  حکاّم  و  سیاسیون  معنای  به  نه  انسانی 
معنای عوامل فکری-اخلاقی و معنوی در برهه هایی 
از تاریخ، ایران را به شکوه و عظمت مثال زدنی رسانده 

است.
رهبر انقلاب با اشاره به دوران حدوداً ۲۰۰ ساله 
تسلط سیاست انگلیسی و بعد آمریکایی بر کشورمان 
گفتند: در آن دوران فرهنگ و رشد علمی ما نابود 
را در مراحل پست  ایران  لحاظ سیاسی،  از  و  شد 
با تکیه بر نیروی انسانی  نگه داشتند؛ اما انقلاب 
عمدتاً جوان، آن بساط را بر هم زد و در زمینه های 
مختلف سیاسی،  علمی، فناوری، اخلاق اجتماعی و 

عرصه های دیگر جهش ایجاد کرد.
به همفکری و همکاری  را  ایشان نخبگان جوان 
برای پیدا کردن راه حل مسائل و مشکلات مختلف 
فراخواندند و افزودند: مدال آوری یا رتبه بالای کنکور 
با خلاقیت  باید  و  است  نخبگی  آغاز جریان  فقط 
و  فناوری  و  علمی  زمینه های  در  عملی  و  فکری 
گسترش اخلاقیات، مسیر نخبگی را ادامه داد و به 
پیش رفت که البته دستگاه های ذیربط هم در این 
زمینه وظایفی بر عهده دارند و باید در این زمینه 

نهادسازی و جریان سازی شود.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به شکل گیری 

یک حرکت پربار علمی در دهه ۸۰  و سرعت گیری 
پیشرفت علمی کشور گفتند: در سال های آخر دهه 
۹۰ این حرکت قدری افت پیدا کرد البته این افت 
در دو سه سال اخیر قدری جبران شده اما ناکافی 
است و در شرایط کنونی ما احتیاج به یک خیزش 
علمی داریم تا به خط مقدم علم جهانی برسیم که 
با تلاش نخبگان جوان و آماده سازی محیط عمومی، 

این مسئله امکانپذیر خواهد شد.
رهبر انقلاب، استقلال سیاسی کشور را واقعیتی 
محسوس خواندند و گفتند: جمهوری اسلامی درباره 
حرف های  و  جایگاه،  منطق  جهان،  مهم  مسائل 
شنیدنی دارد که حتی مخالفان ما روی آن حساب 

می کنند.
نباید  این استقلال سیاسی  تاکید کردند:  ایشان 

خدشه دار شود و هر دولتی سر کار می آید باید آن 
را حفظ کند.

حضرت آیت الله خامنه ای همچنین در پاسخ به 
سوال یکی از نخبگان جوان درباره انتخابات گفتند: 
اول  درجه  در  پیش رو،  مهمِ  بسیار  انتخاباتِ  در 
افزایش مشارکت مهم است؛  بنابراین لازم ست در 
این  در  خانوادگی،  و  دانشجویی  کاری  محیط های 

زمینه هر چه ممکن است تلاش کرد. 
رهبر انقلاب در تبیین معیارهای انتخاب نیز گفتند: 
برای انتخاب خوب، ببینید چه کسی به ملاک های 
انقلاب نزدیک تر است و توانایی کار در جهت این 

ملاک ها را دارد.
در پایان این دیدار، مدال آوران المپیادها،  مدال های 
خود را به رهبر انقلاب اهدا کردند. حضرت آیت الله 

را  مدال ها  گفتند:  اقدام  این  از  تشکر  با  خامنه ای 
از شما فرزندانم قبول می کنم اما معتقدم باید نزد 
خودتان باشد؛  بنابراین مدال ها را که مایه سرافرازی 

است به شما بازمی گردانم.
علمی  معاون  و  علوم  وزیر  از  همچنین  ایشان 
ریاست جمهوری بابت زحمات در عرصه نخبگان 

جوان تشکر کردند.
المپیادهای  مدال آوران  از  نفر   ۸ دیدار  این  در 
مختلف دانش آموزی و دانشجویی دیدگاه های خود 
را درباره مسائل مختلف عرصه نخبگانی بیان کردند 
که رهبر انقلاب مسئولان ذیربط را به بررسی این 

مطالب خوب توجیه موکد کردند.
قبل از این دیدار، نخبگان جوان نماز ظهر را به 

امامت رهبر معظم انقلاب اقامه کردند.

که  انقلاب  اوایل  گفت:  جمهوری  ریاست  انتخابات  کاندیدای 
مسئولیت گرفتیم و وارد گزینش شدم هیچ استادی را اخراج نکردم زیرا 
خود را در جایگاه قاضی قرار نمی دادیم و تصمیم سیاسی نمی گرفتیم 
درحالی که انقلاب شده بود و قدرت داشتیم. هیچ گاه به استاد خود 

بی احترامی نمی کردیم.
به گزارش ایلنا، مسعود پزشکیان نامزد چهاردهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری عصر امروز )شنبه( در برنامه »صف اول« در رابطه 
با سوابق عملکردی و مسئولیت های دوران خدمت خود اظهار داشت: 

من مهرماه ۱۳۳۳ در مهاباد به دنیا آمدم و تا سیکل در مهاباد بودم. در 
ارومیه به هنرستان رفتم و دیپلم هنرستان گرفتم. خدمت رفتم و یکسال 
و نیم در زابل بودم. به مهاباد برگشتم و وارد دانشگاه پزشکی شدم و 
این دوره ده سال طول کشید تا به پایان برسد به دلیل اینکه انقلاب شد.
وی عنوان کرد: بعد وارد جبهه جنگ شدیم و در پشت صحنه ها و 
پشت جبهه حضور داشتم. بعد از جنگ، حدود سه سال از تحصیل 
بازماندم و مدیریت جهاد دانشگاهی را بر عهده داشتم. بعد از آن به 
تحصیل ادامه دادم. از همان ابتدا نگاهم و تصورم این بود که انقلاب 
کردیم تا محرومین به آسایش برسند. آزمون جراحی دادیم و قبول شدم 

و در جراحی عمومی نفر دوم امتحانات کتبی شدم.
این نامزد انتخابات ریاست جمهوری اضافه کرد: ازدواج کردم و همسر 
مرحومم نیز درس خوان و قابل اعتماد بودند. پس از آن فوق تخصص 
جراحی قلب گرفتم. همسرم در بیمارستان شریعتی فوق تخصص نازایی 
گرفت. در تصادفی همسرم و یکی از فرزندانم را از دست دادیم و از آن 

پس پدر و مادر فرزندانم بودم.
پزشکیان با اشاره به سمت هایی مانند وزیری، معاون وزیر، نماینده 
گزینش  وارد  و  گرفتیم  که مسئولیت  انقلاب  اوایل  گفت:  مجلس، 

شدم هیچ استادی را اخراج نکردم زیرا خود را در جایگاه قاضی قرار 
نمی دادیم و تصمیم سیاسی نمی گرفتیم درحالی که انقلاب شده بود و 
قدرت داشتیم. هیچ گاه به استاد خود بی احترامی نمی کردیم. وظیفه 
داریم به آن هایی که پیشکسوت ما بودند احترام بگذاریم. وی در رابطه 
با شاخص موفقیت خود برای حل مسائل مردم، گفت: ما انقلاب 
کردیم که به مردم خدمت کنیم. برای این کار تجربه های منطقه ای و 
بین المللی را رصد می کردیم. برای ساختار، مدیریت و برنامه باید فکر 
می کردیم. امکانات کمی داشتیم و زبان و نگاه ما و مسئولین مشترک 
نبود. زیرساخت ها و منابع پاسخگو نبود. روستاهای ما خانه بهداشت 

خیلی کم داشت و تصمیم گرفتیم این کار را بسیجی تمام کنیم.
این نامزد انتخابات ریاست جمهوری تصریح کرد: سال ۷۵ جلسه ای 
با بسیج داشتیم و در نهایت ساخت ۶۳۰ خانه بهداشت را ۶ ماهه تمام 
کردیم و روی هر کدام نام یک شهید گذاشتیم و باور نمی کردند یک 
رئیس دانشگاه بچه های خود را بالای کوه ببرد و با هم کار کنند. ما 
عقیده داشتیم سیستم باید علمی مدیریت شود نه دیِمی. بعد از آن 
پیشنهاد معاونت وزیر داشتیم و بعد از وزارت بیمه همگانی را انجام 

دادیم.

رهبر انقلاب در دیدار مدال آوران المپیادهای علمی تاکید کردند

برای انتخاب خوب، ببینید چه کسی به ملاک های انقلاب نزدیک تر است
رهبر معظم انقلاب اسلامی تاکید کردند که در انتخاباتِ بسیار مهمِ پیش رو، در درجه اول افزایش مشارکت مهم است؛  بنابراین لازم ست در محیط های کاری 

دانشجویی و خانوادگی، در این زمینه هر چه ممکن است تلاش کرد.

وقتی مسئول گزینش شدم هیچ استادی را اخراج نکردمپزشکیان:

عامل انسانی 
نه به معنای 
سیاسیون و 

حکّام بلکه به 
معنای عوامل 

فکری-اخلاقی 
و معنوی در 
برهه هایی از 
تاریخ، ایران 
را به شکوه 

و عظمت 
مثال زدنی 

رسانده است

رئیس جمهوری  ما  اگر  گفت:  لاریجانی  ردصلاحیت  به  اشاره  با  طبا  هاشمی 
می خواستیم که شاخص باشد و از نظر شخصیتی، بروز شخصیتی داشته باشد، 
آقای لاریجانی بود ولی به هر حال ایشان را نپسندیدند و دفعه گذشته هم متأسفانه 

ایشان را رد کردند.
»مصطفی هاشمی طبا« فعال سیاسی اصلاح طلب که طی روزهای اخیر میزبان 
خبرگزاری خبرآنلاین در دفتر کارش بود، در حاشیه یک گپ و گفت ورزشی به چند 

سوال سیاسی نیز پاسخ گفت.
هاشمی طبا، بر این باور است که تایید صلاحیت ها توسط شورای نگبهان قابل 
پیش بینی بود اما این را هم می گوید که؛ »تایید صلاحیت پزشکیان با روند شورای 

نگهبان سازگاری نداشت.«
رئیس  ما  »اگر  می گوید:  می رسد،  لاریجانی  علی  ردصلاحیت  به  که  صحبت 
جمهوری می خواستیم که شاخص باشد و از نظر شخصیتی، بروز شخصیتی داشته 

باشد، آقای لاریجانی بود ولی به هر حال ایشان را نپسندیدند.«
او درباره حضور نیکزاد در ستاد انتخابات محمدباقر قالیباف گفت: » نیکزاد ماهیتاً 
اینکه  یکی  انتخاب کرده اند؛  به دلایل دیگری  را  ایشان  قالیباف  نیست.  پایداری 
ایشان ترک زبان است و دوم اینکه ایشان رئیس ستاد انتخاباتی آقای رئیسی هم 
بوده است.« مشروح گفتگوی مصطفی هاشمی طبا، فعال سیاسی اصلاح طلب را 

در خبرآنلاین بخوانید؛
 آقای هاشمی طباء! اسامی کاندیداهای انتخابات چند روز پیش اعلام شد، این 

ترکیب چقدر برای شما غیرمنتظره یا قابل پیش بینی بود؟

برای من تقریباً قابل پیش بینی بود، هم از نظر تعداد و هم از نظر اینکه تمایلات 
شورای نگهبان را تقریباً می دانستم؛ ولی تایید صلاحیت آقای پزشکیان با روند شورای 
نگهبان چندان سازگاری نداشت. در تایید صلاحیت سایر کاندیداها، روند تفکر 

شورای نگهبان دیده می شود.
 بعد گذشت سه سال از انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰، دوباره سه کاندیدای 
تکراری انتخاب شدند که در انتخابات قبل به صورت پوششی حضور داشتند؛ از سوی 
دیگر چهره های شاخصی مثل آقای لاریجانی یا آقای جهانگیری که در ادوار مختلف 
در رده مسئولان ارشد نظام هم بودند رد صلاحیت می شوند، شما چه تفسیری از 

این رویکرد شورای نگهبان دارید؟
 من فقط می گویم این سلیقه شورای نگهبان و تفکری که در آنجا حاکم است 
بوده و گرنه ما از درون شورای نگهبان اطلاع خاصی نداریم. خودشان هم گفتند ما 

یک خط خاصی داریم و همان خط را ادامه می دهیم.
مدیر و مدبر بودن لاریجانی کمتر از هیچکدام از کاندیداها نیست

 شنیده می شود که آقای لاریجانی به علت مدیر و مدبرّ بودن ردصلاحیت شدند؛ 
نظر شما درباره رد صلاحیت ایشان چیست؟

 ایشان از نظر مدیر و مدبرّ بودن کمتر از هیچ کدام از کاندیداها نیست. به نظر 
من اتفاقاً اگر ما رئیس جمهوری می خواستیم که شاخص باشد و از نظر شخصیتی، 
بروز شخصیتی داشته باشد، آقای لاریجانی بود ولی به هر حال ایشان را نپسندیدند 

و دفعه گذشته هم متأسفانه ایشان را رد کردند.
لاریجانی صلاحیت دارد/پزشکیان می تواند مشارکت را افزایش ددهد

 بار اولی که ایشان ردصلاحیت شدند، رهبری تذکر دادند که این ظلم باید 

جبران شود ولی...
 شاید هم دل شان برای آقای لاریجانی سوخته که اگر رئیس جمهور شوند، 
خراب شوند. بنابراین جبران کردند و جبرانش هم این بوده که شخصیت ایشان 

لکه دار نشود.)خنده(
 چه اصراری بر رد ایشان داشتند؟

 استدلال هایشان را نمی دانم چون شورای نگهبان دلایل خودش را نمی گوید. 
اما به نظر من آقای لاریجانی منهای اینکه چه خطی دارد و چه خطی ندارد، از نظر 

شخصیت و مدیر و مدبرّ بودن دارای صلاحیت های خوبی است.
 آیا می توان این تحلیل را داشت که یکی از دلایلی که چهره های شاخص را حذف 
می کنند این است که دیگر جمهوریت و مشارکت برای برخی از نهادها اهمیت ندارد 

و بیشتر دنبال حذف چهره ها هستند؟
 نمی شود این را گفت چون آقای پزشکیان که مورد تایید قرار گرفته احتمالاً 
می تواند مشارکت را افزایش دهد. خودشان باید توضیح دهند. آدم می تواند حرف 
بزند ولی حرف های ما نه بر اساس دانسته های ما بلکه بر اساس حدسیات ما خواهد 

بود.
تحولات کشور ما و رأی مردم عجیب و غریب است

پزشکیان با قلب اش حرف می زند و صادق است
 تا این لحظه آقای پزشکیان و حضورشان در برنامه های تبلیغاتی را چطور دیدید؟ 

)این گفتگو بعد از اولین حضور پزشکیان در تلویزیون انجام شده است(
 خیلی زود است تا بتوان در این مورد قضاوت کرد. از یک برنامه)گفتگوی ویژه( 
نمی توان نتیجه گرفت و خیلی زود است. البته بعضی از دوستان گفتند برنامه خیلی 

خوبی نبوده ولی من ندیدم اما به ادامه کار خیلی بستگی دارد.
 آقای پزشکیان در مناظرات می تواند مثل آقای روحانی باشد یا یک چهره ای مثل 

آقای همتی و مهرعلیزاده است؟
 آقای پزشکیان هیچ کدام از این دوتا نیست. ایشان در حرفی که می زند صادق 
است مگر اینکه اشتباه شود، ممکن است ایشان هم اشتباه کرده یا اشتباه بکند. ولی 
ایشان با قلب اش حرف می زند. ایشان خیلی اهل مماشات و تدبیر و این نیست که 
حالا ببیند چه باید بگوید و چه نباید بگوید، آنچه که می گوید روی صداقت می گوید و 
احتمال دارد همین خصیصه ایشان باعث رشد و پیشرفت وی در مناظرات شود چون 

اگر یک نفر با قلب اش حرف بزند مردم می فهمند.

وارث آراء رئیسی در انتخابات ۱۴۰۳ از نگاه هاشمی طباء
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آیا نامزد اصلاح طلبان می تواند شور ایجاد کند؟
طرفداران بالقوه پزشکیان

گروه سیاسی- رقابت های انتخاباتی با انواع و اقسام اظهارنظرها در حال پیگیری است. واقعیت آن است که آن 
طور که در سال ۹۶ شور انتخاباتی وجود داشت در این انتخابات هنوز شاهد آن نیستیم. البته شهادت ناگهانی 

آیت الله رییسی بی تاثیر نبود اما با این حال شاید تا شروع مناظره ها باید منتظر ماند.
برخی هم البته روی آرای برخی قوم ها مانند کرد و ترک و سیستانی برای پزشکیان حساب باز کرده اند. 

جلال جلالی زاده در گفت وگو با ایلنا، درباره وضعیت پزشکیان در انتخابات ریاست جمهوری گفت: به نظر من 
کاندیدا شدن آقای پزشکیان خیلی کار مثبت و مفیدی بوده، چون به هر صورت با توجه به سوابق مثبت، پاکدستی 
و پاکدامنی و همچنین سابقه اجرایی و قانون گذاری و از نظر تخصصی و ارتباط با مردم و همچنین از نظر سابقه 
جبهه و جنگ هم به هر صورت می طلبد که شخصی مثل ایشان به عنوان رئیس جمهور انتخاب شود. ایشان هم 
از نظر زبانی آذری است و هم اینکه در یک شهر کردنشین متولد شده، با آداب و رسوم کردها آشنا است یعنی 
می شود ایشان را یک شخصیت جامع الاطراف دانست که درد اقوام و ملیت های ایران را می داند و با آنها آشناست 
و از این جهت که شخص متدین، متواضع و آدم صریح الهجه ای است، من معتقدم که کاندیدا شدن ایشان به 

عنوان رییس جمهور اقدام مثبت و ارزشمندی بوده است.
وی در خصوص جایگاه پزشکیان نسبت به سایر کاندیداها در میان مردم مناطق کردنشین گفت: معتقدم 
برعکس کاندیداهای دیگری که گاهی ممکن است محافظه کاری و تنگ نظری آنها مانع از ارتباط قوی و مستحکم با 
اقوام و مذاهب ایرانی شده باشد، آقای پزشکیان باید با توجه به اینکه خودشان هم در همین اقوام و مذاهب بزرگ 
شده و اقبال مثبتی هم نسبت به ایشان در اقوام و مذهب وجود دارد، دیدگاه های خود را در این خصوص مطرح 
کند. پزشکیان می تواند آرایی بدون مسئله از سوی اصلاح طلبان و سایر مناطق مرکزی ایران داشته باشد. من فکر 
کنم آقای پزشکیان باید در شعارهای تبلیغاتی اش به بی توجهی که نسبت به برخی اقوام و مذاهب تاکنون بوده 

اشاره کند. من فقط می توانم اعلام کنم که مناطق وسیعی از ایران بالقوه طرفدار آقای پزشکیان هستند.
جلالی زاده در پاسخ به این سوال که آیا از پزشکیان برای حضور در مناطق کردنشین دعوت شده است، گفت: 

بله اما تازه از امروز آقای پزشکیان سفرهای استانی شان را شروع کردند ولی ستاد کردستان که مسئولیت آن با آقای 
دکتر قریب سجادی است و از اصلاح طلبان هستند، تشکیل شده است و همچنین در زهدان هم این ستاد از سوی 
آقای دکتر باقر کرد که قبلا هم نماینده زاهدان بودند و از افراد نزدیک به مولانا عبدالحمید هستند، تشکیل شده 
است. ستادهای آقای پزشکیان در مناطق آذربایجان غربی و دیگر مناطق اهل سنت، باید متشکل از اهل سنت، 
اهل تشیع و از فعالان سنی اصلاح طلب باشند که حتماً می توانند نسبت به جمع آرا به نفع آقای پزشکیان خیلی 
موثر باشند. وی افزود: البته تشکیل ستادهای آقای پزشکیان در مناطق سنی نشین باید خیلی دقیق و حکیمانه 
کار کنند تا  خدایی ناخواسته بعضی افراد با تنگ نظری کاری نکنند که به ضرر آقای پزشکیان تمام شود. من فکر 

می کنم ستادهای ایشان قبل از استان های دیگر در این دو استان سنی نشین تشکیل شدند.
مسعود پزشکیان »نرم« شروع کرد

پزشکیان در هفته اول، سه برنامه تلویزیونی داشته است. پزشکیان که بسیاری در کسوت نمایندگی مجلس 
او را سخنوری قهار و حاضر جواب می دانند، در اولین گفت وگوی ویژه خبری نامزدها به شبکه خبر رفت. در این 
برنامه زنده، پزشکیان نتوانست آنگونه که از او انتظار می رفت ظاهر شود. با این حال او به مرور طی دو سه روز 
بعدش توانست خود را جمع و جور کند و در میزگرد اقتصادی که برنامه ای حدودا چالشی است، از پزشکیان شب 
اول فاصله گرفت. این نامزد انتخابات در لحن صحبت و حضور جلوی دوربین تبلیغات ریاست جمهوری تفاوت 
چندانی با نطق های زمان نمایندگی اش ندارد. او لااقل در شب اول محافظه کارتر صحبت کرد و تا اینجای کار سعی 
کرده در سخنانش نه تنها از وارد شدن به محدوده خط قرمزها پرهیز کند، بلکه نسبت به سایر نامزدها هم کمتر 

نیش و کنایه به دولت های قبل و سایر نامزدها روا داشته است.
هرچند که در همایش روز جمعه، انتقادات نسبتا تندی نسبت به طرح نور یا همان گشت ارشاد بیان کرد اما 
هنوز گویا در حال گرم کردن خود است. در واقع در هفته اول، پزشکیان شروعی نرم داشت؛ یا به قول مکانیک های 

خودرو، او در حال آب بندی است و هنوز تا آماده شدن برای بالا رفتن دور موتورش، فاصله دارد.


